
 
 

V Neratově před pár lety pořídili občanům 
stojany na pytle. Náklady byly uhrazeny z 
financí, které obce získávají za první až třetí 
místo. 

 

 

 

 

 

 

 

Vážení kolegové starostové, radní, zastupitelé,  

 

 koronavirus nám pevně zakořenil v našich životech. Stalo se to, co jsme 

potřebovali. COVID-19 už není ta věc neznámá, kterých se bojíme.  A tak 

sčítáme škody, sledujeme, jak rychle se zotaví ekonomika.  

 Myslím, že před více než rokem, jsem na tomto místě trochu naváděl k 

pomalejšímu životu. To bylo v době, kdy jsme s kolegy kroutili hlavou na 

množstvím chrlených aut z automobilek apod. A ten malý vir to udělal za nás. 

Zastavil automobilky, zpomalil úřady, hodně lidí zůstalo nuceně doma. Lidé 

zpomalili a současně měli čisté svědomí. Což se jen tak nepodaří.  

 Vím, krize způsobila také spoustu vrásek, někde u existenční potíže. Přeji 

všem, aby se v takovém případě jejich situace co nejdříve napravila. Ale vedle 

toho slyším názory, že toto zpomalení přivedlo hodně lidí k jinému životnímu stylu, že si uvědomili, že to 

jde i bez spěchu, že je to přivedlo ke sportu apod.  

 

Ve změti všech negativních dopadů krize, a není jich málo, najděme i to pozitivní. 

 

Petr Mareš, starosta obce Červená Voda, člen krajského předsednictva 

 

 

INFORMACE Z ÚŘADU PARDUBICKÉHO KRAJE  

 KDE UMÍ DOBŘE TŘÍDIT ODPAD? - Již 13. ročník soutěže O 

Perníkovou popelnici, připomínající svým názvem tradiční 

Pardubickou pochoutku, zná své vítěze. V kategorii do 300 

obyvatel se na prvním místě umístila obec Čenkovice. 

Druhé místo obsadil ostřílený Neratov, který se ve třídění 

odpadu drží na horních příčkách již mnoho let. Malebná 

víska ležící na Pardubicku získala za rok 2018 dokonce 1. 

místo v celorepublikové soutěži obcí O Křišťálovou 

popelnici v kategorii obcí do 500 obyvatel. Tedy i letos mají 

v Neratově opět co slavit. Třetí místo vybojovaly Žlebské 

Chvalovice. Na pomyslném stupni vítězů v kategorii obcí od 

301 do 2 000 obyvatel povstaly Slepotice, Čeperka a Seč. 

Za velký úspěch stojí také zmínit druhé místo mezi obcemi 

nad 2 000 obyvatel, které letos obsadily Opatovice nad Labem. Utkali se s velkými městy jako je 
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Polička na třetím místě a Moravská Třebová na prvním místě. Opatovice letos postoupili o stupínek 

výš oproti předchozímu ročníku a přiblížili se téměř na dosah prvnímu místu. Budeme jim držet palce! 

Letošním absolutním vítězem se stala zmiňovaná obec Čenkovice a skokanem roku byla vyhlášena 

Líšnice z podhůří Orlických hor. Vyhlašovatelem soutěže je společnost EKO-KOM a Pardubický kraj. 

Více informací naleznete zde.   

 

 KRAJ VYHLÁSIL DOTAČNÍ PROGRAM NA PODPORU ZPRACOVÁNÍ DOKUMENTACE PRO PROJEKTY 

S UPLATNĚNÍM V EVROPSKÝCH FONDECH – Podpora je cílená na obce, které spadají pod ORP 

Hlinsko, Králíky, Moravská Třebová, Česká Třebová a Svitavy. Titul má za cíl pomoci obcím naplánovat 

projekty v novém programovém období 2021 – 2027. Mezi základní parametry dotačního programu 

patří předpokládaný celkový objem peněžních prostředků ve výši 3 miliony korun. Minimální výše 

podpory 100 tisíc, maximální 300 tisíc. Příjem žádostí je v termínu od 14. září do 30. října. Obce do 

5.000 obyvatel mohou získat dotaci až do výše 70%, obce nad 5.000 obyvatel maximálně 50%. Bližší 

informace zde. 

 

 KRAJ PODPOŘÍ TURISTICKÁ INFOMRAČNÍ CENTRA - Rada kraje schválila na svém srpnovém jednání 

poskytnutí dotací pro turistická informační centra. Mezi kritéria dotace patří např. rozvah provozní 

doby, členství v profesním sdružení A. T. I. C. ČR a certifikace tímto sdružením. Žádostí bylo na tento 

rok přijato 31. Podpora funguje v našem kraji již od roku 2008. Uvolněno bude přes 1,6 milionu korun. 

Více informací naleznete zde. 

 

Více informací z úřadu Pardubického kraje naleznete zde.  

 

 

KRAJSKÉ PŘEDSEDNICTVO SMS ČR PARDUBICKÉHO KRAJE 

 VYSOČINA V PARDUBICKÉM KRAJI? ANO, I TO JE MOŽNÉ! V OBCI S NÁZVEM VYSOČINA NA 

CHRUDIMSKU JEDNALO KRAJSKÉ PŘEDSEDNICTVO. - Název obce připomínající nedaleký kraj není 

jedinou raritou této malebné vsi. 

Skládá se totiž ze čtyř místních části, z 

níž se ani jedna Vysočinou nenazývá. 

Přijíždějící lidé tak mohou být lehce 

zmatení tím, že vjíždí do obce 

Vysočina, i když ani jedna z oficiálních 

cedulí s nápisem názvu obce nenese 

její oficiální název Vysočina. Členy 

krajského předsednictva to naštěstí 

nevyvedlo z míry a všichni zvládli 

dorazit na jedno z dalších pravidelných 

jednání, kterého se tentokrát zhostil starosta Tomáš Dubský. Setkání bylo zpestřeno návštěvou 

tamního Národního muzea v přírodě Veselý Kopec.  

Jedním z hostů jednání byl starosta nedaleké obce Studnice Ondřej Dopita. Ten krajské 

předsednictvo upozornil na nedávnou negativní zkušenost s problémem uznání podpisového vzoru na 

katastrálním úřadě. Přečíst si o tom můžete v 8. čísle republikového zpravodaje SMSKA, kde jsme 

tématu věnovali samostatný článek.  

https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/108296/absolutnim-vitezem-trideni-odpadu-jsou-cenkovice
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/108197/pardubicky-kraj-vyhlasuje-dotacni-program-na-podporu-zpracovani-dokumentace-pro-projekty-s-uplatnenim-v-evropskych-fondech?pg=1
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/108188/turisticka-informacni-centra-o-podporu-ani-letos-neprijdou?pg=1
https://www.pardubickykraj.cz/tiskove-zpravy


 
 

V podobném duchu otevřel téma Tomáš Dubský. 

Týkalo se vyjímání ze zemědělského půdního fondu (dále 

ZPF): „U nás jedná o případy, kdy se obec snaží dát do 

pořádku stavby a projekty vybudované v minulosti a 

vzhledem k výši požadovaných poplatků za vyjmutí to 

raději odkládá. Náš případ: pozemek p. č.258/5 v k. ú. 

Dřevíkov, venkovní kulturní areál vybudovaný v 

sedmdesátých letech (včetně části komunikace) je v druhu 

pozemku veden jako orná půda. V případě, že ho budeme 

chtít pomocí dodatečného pasportu „zlegalizovat“, tak 

budeme muset druh pozemku změnit a zaplatit zmiňované 

vyjmutí ze ZPF a to je v našem případě, kdy jsme v CHKO a 

částečně památkově chráněni, veliká suma.“ Starostka 

Zuzana Tvrzníková potvrdila, že v Zámrsku se setkávají se 

stejným problémem, který vzhledem k výši ceny za vyjmutí 

není možné řešit.  

Tématem se chtějí zástupci SMS ČR zabývat. Krajské 

předsednictvo se snaží v rámci svých setkání navštěvovat 

různé kouty kraje a poznávat nová místa. Jinak tomu nebylo 

ani tentokrát. V obci Vysočina se totiž nachází známý Veselý 

kopec – soubor lidových staveb, stojí za to navštívit!  

 

 ZAPIŠTĚ SI DO DIÁŘŮ TERMÍN KRAJSKÉHO SHROMÁŽDĚNÍ – Ačkoliv léto ještě neskončilo, začínají se 

stránky našich diářů plnit akcemi, které se uskuteční v druhé polovině tohoto roku. A proto takto 

s předstihem oznamujeme, že se letošní krajské shromáždění bud konat v úterý 1. prosince v Luži. 

Program prozradíme časem ale už teď je jasné, že je na co se těšit!   

  

ČINNOST A SLUŽBY SMS ČR 

 NOVÝ PROGRAM NA OCHRANU SOUKROMÍ 

KOMUNÁLNÍCH POLITIKŮ (STŘET ZÁJMŮ) - Jak jistě 

víte, SMS ČR se dlouhodobě věnuje problematice 

zákona o střetu zájmů. V letošním roce jsme i díky 

skupině senátorů uspěli u Ústavního soudu ČR, který 

na jaře zrušil pro protiústavnost klíčovou část zákona - 

pravidla zveřejňování oznámení. I přesto stát plošně 

zveřejnil nově podaná průběžná oznámení (podaná do 30. 6. 2020), tedy již po vydání nálezu 

Ústavního soudu, a jednoznačně tak porušil ústavní práva komunálních politiků na ochranu jejich 

soukromí. Po projednání s našimi právními odborníky jsme se rozhodli vytvořit nový program 

CHRÁNÍME ÚSTAVNÍ PRÁVA NA SOUKROMÍ KOMUNÁLNÍCH POLITIKŮ. Hodláme vznést za ty 

komunální politiky, kteří se k naší snaze připojí, nároky vůči státu: 1) okamžitě přestat porušovat jejich 

právo na ochranu jejich soukromí a dále 2) nárok na odškodnění za porušení těchto práv. Tento 

program v první fázi podpoříme z našeho rozpočtu částkou 250.000,- Kč na úhradu soudních poplatků 

za naše členy. Všichni členové SMS ČR mají až do vyčerpání této částky právo na poskytnutí právních 

služeb zdarma. V případě úspěchu, který očekáváme, bude náležet přiznané odškodnění dotčenému 

komunálnímu politikovi, který udělil plnou moc k ochraně jeho práv (podle pravidel tohoto 

Tomáš Dubský, starosta obce Vysočina 



 
 

programu), 25 % advokátovi a SMS ČR skutečně vynaložené náklady z programu (soudní poplatek a 

administrativní paušál). Zapojit se do programu je možné jen do 31. srpna. V případě dotazů a zájmu 

kontaktujte krajskou manažerku Kristýnu Vodrážkovou. 

 

 WEBINÁŘ O PŘÍSTUPNOSTI WEBOVÝCH STRÁNEK - Znáte 

veškeré požadavky, které jsou na Váš obecní web kladeny 

po obsahové stránce? Vyhovuje Váš web pravidlům 

přístupnosti? Srdečně Vás zveme ke sledování webináře na 

téma webových stránek obcí s Michalem Hindou, který se 

uskuteční v pátek 28. srpna 2020 v 9:30 h. Webinář spustíte 

v tomto odkaze. Video je poté možné spustit i ze záznamu. 

POZVÁNKA NA AKCI 

 

Vážená paní starostko, vážený pane starosto, vážení zastupitelé, 

krajské předsednictvo Sdružení místních samospráv ČR Pardubického kraje si Vás dovoluje pozvat na 

Debatu s lídry politických stran a hnutí  

kandidujících do krajských voleb 2020. 

Termín:   Čtvrtek 10. září 2020 

Místo:    Kulturní dům obce Čistá u Litomyšle, č. p. 422 

Začátek debaty:  15.00 hodin 

Doprovodný program od 14.00 hodin: Prohlídka malebné obce Čistá, kterou nás provede starosta Petr 

Dřínovský. Navštívíme např. kostel svatého Mikuláše. Sraz na prohlídku je před 

kulturním domem, ve kterém se bude odehrávat i hlavní bod programu – debata.  

Občerstvení zajištěno. Předpokládaný konec setkání je do 18.00 hodin. 

Přihlášení provádějte do 4. září zde. 

 

 

MOHLO VÁM UNIKNOUT  

LUŽI POZEMKOVÉ ÚPRAVY V BOJI PROTI SUCHU?  

Občané místní části města Luže v Pardubickém kraji se již 30 let pravidelně potýkají s povodněmi z 

přívalových dešťů a záplavami bahna. Naštěstí svitla občanům Luže naděje v podobě příslibu 

pozemkových úprav. O ty ale musí mít zájem i místní zemědělci. Jak je přesvědčit? A jak může proti suchu 

bojovat město i bez pozemkových úprav? Ptáme se starostky města Veroniky Pešinové.  

Jak moc jsou v současné době protierozní opatření důležitá? Velice. Se suchem u nás bojujeme všude. 

Máme dokonce místní části, kde lidé v létě nemají co pít. Není tam pitná voda ani vodovod a lidem 

vysychají studny.  

https://youtu.be/rmpmvlq6cRs
https://docs.google.com/forms/d/12qXyJ2ZVNrEE8PsxtZF45vv1Ltqqi2_5DraZzHwYeEU/edit


 
 

Kdy jste začali problém s erozními událostmi vnímat? Vloni nám 

přišel dopis z pozemkového úřadu v Chrudimi, ve kterém nás 

vyzvali k nahlášení erozních událostí. Měsíc předtím se, shodou 

okolností, konalo zasedání zastupitelstva, na kterém vystoupil 

jeden z občanů a upozornil nás na událost, která se v jejich místní 

části pravidelně opakuje. Vše nabralo spád po mé výzvě, kdy se 

mi během týdne shromáždilo mnoho fotografií a videí, jež 

dokazují vážnost situace. Některé z nich byly dokonce z 90. let. V 

jedné z místních částí pravidelně dochází v důsledku přívalových 

dešťů k povodním, které zaplaví chatovou oblast, nechají za 

sebou velký nános bahna a zničí vše, co jim přijde do cesty. Voda 

steče z lesa a pole, a úvozem se dostane až mezi chaty. 

Zaměstnanci z pozemkového úřadu byli v šoku, že o této 

třicetileté záležitosti již dávno nevědí.  

Pozemkový úřad rozhodl, že se tato místní část stane 

předmětem pozemkových úprav. Co to pro vedení města znamená? Kdo bude úpravy financovat? V 

tuto chvíli jsme v pořadníku. Úpravy bude naštěstí financovat stát. S naším rozpočtem by to bylo 

nereálné. Bohužel, není zatím jisté, zda u nás úpravy proběhnou. Kámen úrazu může nastat ze strany 

vlastníků zemědělské půdy. Aby se pozemkové úpravy uskutečnily, musí o ně mít zájem více než 50 

procent vlastníků půdy. Pokud se tak nestane, úpravy nebudou. Zemědělci obhospodařují pole velkou 

technikou, je pro ně tedy praktičtější mít velké lány. A já bych teď po nich měla požadovat, aby sami chtěli 

udělat opatření. Sama jsem o potřebě úprav přesvědčená, ale potřebuji vytvořit argumenty i pro ně. 

Předseda zemědělského družstva, které zde vlastní velkou část půdy, mi řekl, že dodržuje veškerá 

protierozní opatření stanovená zákonem. Na vlastní oči ale vidíme, že to v praxi opravdu nestačí.  

Samotné projednávání úprav může trvat několik let. Co mezitím hodlá vedení města dělat, aby došlo na 

jejich realizaci? Zaměříme se na osvětu. Opatření jsou prospěšná i pro zemědělce. Jen to musí pochopit. 

Abychom byli jako zastupitelstvo za jedno, budeme se v tomto směru vzdělávat i my. V plánu máme 

semináře a workshopy jak pro nás, tak pro občany a vlastníky zemědělské půdy. K informování využijeme i 

zpravodaj.  

Vím, že některá protierozní opatření a kroky v boji proti suchu děláte již nyní. Jaké to jsou? Je to tak. Boj 

se suchem je v tomto volebním období jedním z hlavních 

témat našeho výboru pro životní prostředí. Cílem je obnova 

polních cest, remízků a vysazování stromů. Je to jediná 

možná cesta, jak změnit současné zemědělství. Vladimír 

Lemberk, člen našeho výboru, zpracoval plán na vysazování 

nových stromů. Ve chvíli, kdy povolujeme kácení stromů, 

určíme podle tohoto plánu, kde vysadit nový tak, aby to mělo 

smysl. Tak se dají po krůčcích dělat protierozní opatření 

jednoduše a hned. Doufám, že vláda začne chápat vážnost 

situace. Myslím si, že jsme v situaci, kdy by se měla nastavit 

tvrdá opatření, která by chránila nás všechny. Není to jen o 

erozních událostech, ale i o tom, že nám voda z polí odtéká pryč, místo toho, aby zalila plodiny. Dříve, kdy 

bylo hodně dešťů, a půda byla podmáčená, se to hodilo, ale nyní je situace jiná. S tím je spojena také 

otázka meliorací a jejich zrušení.  

Rozhovor vedla Kristýna Vodrážková 

Veronika Pešinová, starostka města Luže 



 
 

KDO JSME A CO DĚLÁME? 

o Zpravodaj SMSKA 

o Právní, dotační a krizová poradna zdarma 

o Pomáháme obcím s veřejnými zakázkami 

o Právní poradna Roku v obci – zveřejňujeme anonymizované dotazy a odpovědi 

o Aplikace zasedání zastupitelstva 

o Vypořádávání autorských práv pro obce jednoduše 

o Pomáháme obcím s GDPR 

o Školíme zástupce a zaměstnance obcí I. typu 

 

To vše a ještě více naleznete na našich stránkách: 

o https://www.smscr.cz/ 

o http://www.rokvobci.cz/ 

o http://www.portalzastupitele.cz/ 

o https://www.facebook.com/SMSCR.CZ 

 

 

ZNÁTE TVÁŘE SMS ČR V NAŠEM KRAJI?  

Členské obce zastupuje a sdružuje krajské předsednictvo 

o Předseda Jozef Petrenec, starosta obce Dříteč 

o Místopředsedkyně Zuzana Tvrzníková, starostka  

obce Zámrsk 

o Tomáš Dubský, starosta obce Vysočina 

o Pavel Eliáš, starosta městyse České Heřmanice 

o Petr Mareš, starosta obce Červená Voda 

o Martin Staněk, starosta města Sezemice 

o Petr Schmied, starosta obce Krouna 

 

 

V případě dotazů kontaktujte naši krajskou manažerku Kristýnu Vodrážkovou 

vodrazkova@smscr.cz 

725 532 360 

 

REALIZOVÁNO ZA FINANČNÍ PODPORY PARDUBICKÉHO KRAJE 

 

https://www.smscr.cz/cz/nase-publikace/informacni-zpravodaj
https://www.smscr.cz/cz/sluzby/clenske-benefity
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/pomahame-obcim-s-verejnymi-zakazkami
http://www.rokvobci.cz/pravni-poradna/
http://rvo.rokvobci.cz.windows9.aspone.cz/ZasedaniZastupitelstva/Account/Login?ReturnUrl=%2FZasedaniZastupitelstva%2F
https://www.smscr.cz/cz/62-aktuality/2105-sms-cr-se-dohodlo-na-jednoduchem-vyporadani-prav-pro-obce
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/1627-pomahame-obcim-s-gdpr
http://www.portalzastupitele.cz/
https://www.smscr.cz/
http://www.rokvobci.cz/
http://www.portalzastupitele.cz/
https://www.facebook.com/SMSCR.CZ
mailto:vodrazkova@smscr.cz

